
Vážení čtenáři,

asi nebudu sám, když neponechávám bez povšimnutí měnící se vývoj 
klimatu. Pokud si promítneme, jak vypadala uplynulá poslední léta, 
nebudeme překvapeni, že byla přijata různá adaptační opatření pro 
zmírnění negativního vlivu sucha. Adaptace na změnu klimatu je 
na národní úrovni řešena Strategií přizpůsobení se změně klimatu 
v podmínkách ČR, která byla schválena usnesením vlády č. 861 ze 
dne 26. října 2015. Ministerstvo životního prostředí nám říká, cituji: 
Cílem Adaptační strategie ČR je zmírnit dopady změny klimatu 
přizpůsobením se této změně v co největší míře, zachovat 
dobré životní podmínky a uchovat a případně vylepšit 
hospodářský potenciál pro příští generace. 

Rád bych ale navázal hlavně na tu část definice, která 
hovoří o zachování dobrých životních podmínek, 
a společně s vámi zapřemýšlel nad těmi podmínkami, 
s nimiž se potkáváme nejčastěji. Mluvím o životním 
prostředí, které nám je daleko bližší než jakákoliv 
nadnárodní strategie, mluvím o realitě, v níž prožíváme 

každý den, mluvím o našich městech, náměstích, a ulicích, kterými 
každý den procházíme. Jedním z nejjednodušších klimatických 
adaptačních opatření ve městech je přece veřejná zeleň, a pokud byla 
někdy v minulosti výhradně vnímána zejména pro svou estetickou 
hodnotu - pouze jako zkrášlovací prvek, tak nyní to zdaleka neplatí. 

Vydlážděná, vybetonovaná či vyasfaltovaná prostranství akumulují 
obrovské množství tepla, které následně sálá, a tím vznikají tepelné 
ostrovy. Některé odbory životního prostředí našich měst (např. 
Hradec Králové) nenechávají tento fakt bez povšimnutí, ba dokonce 
monitorují teploty městského prostředí, aby se kritická místa našla 
a vymyslel se způsob, jak pobyt v jejich prostoru udělat snesitelnějším.

Přínos a význam zeleně je v tomto směru nezastupitelný. Stromy 
a zeleň ochlazují prostor evapotranspirací, omezují a redukují 
proudění vzduchu, usměrňují teplotu a vlhkost městského prostředí. 
Působí jako vzduchová bariéra, pohledový kryt zachycující prach 
a jiné polutanty, inhibují řadu škodlivých látek. Zjednodušeně 

řečeno, vzrostlý strom dobře zásobený vodou chladí v horkém 
počasí výkonem srovnatelným s několika klimatizačními 

jednotkami.

Vím, že celé téma přehřívání měst neřeší výsadba 
několika stromů na vhodně vybraných místech. 
Musíme se dívat po koncepčním řešení. Ale na 
druhou stranu někde se začít musí, tak proč ne 
vysazením stromu?

Martin Danzer
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ZMĚNA JE ŽIVOT 
Našeho kolegu Adama Coufala mnozí 
znáte z obchodního střediska v Obříství. 
Věnoval se intenzivně zákazníkům 
v jižních Čechách, ale samozřejmě i jinde. 
Kolegové v Arboeku na něm oceňují 
jeho profesionální znalosti a přátelskou 
povahu. Od začátku tohoto roku Adam 
Coufal působí na nové pozici vedoucího 
obchodního střediska pro region Polska. 
Položili jsme mu pár otázek:

V Arboeku jsi strávil pracovně docela 
hodně let. Co považuješ za nejtěžší 
okamžiky a co naopak za nejlepší 
během svého působení ve firmě?

Opravdu těžký byl pro mě přechod ze 
studií do práce. Vše bylo tak nové. Na 
plno věcí mě univerzita nemohla připravit 
a učil jsem se tzv. „za pochodu“. Na 
druhou stranu na své práci mám rád 
setkávání se zajímavými lidmi, kterých je 
při mé práci stále dostatek. 

Proč sis vybral zahradnický obor pro své 
studium a potom i pro svou práci?

Odmala jsem se zajímal o vše kolem 
rostlin a jejich pěstování. Každou, pro 
mě zajímavou rostlinu, jsem se snažil 
rozmnožit a dále pěstovat. Studium 
zahradnictví a práce v tomto oboru byla 
a je jasnou volbou. 

Jaké jsou tvé první dojmy z tvého 
nového působení? Jak na tebe působí 
polští zákazníci a polský trh vůbec?

Polsko je ve srovnání s Českem velká 
země, a to včetně objemu a velikosti 
tamních výsadeb. Na to, abych posoudil 
polské zákazníky a polský trh, potřebuji 
více času. Mé první dojmy jsou ale velice 
pozitivní. 

Čeho bys rád v Polsku dosáhl? Máš 
nějaké cíle a vize?

Rád bych udržel a rozvíjel přízeň našich 
polských zákazníků, kteří velice kladně 
hodnotí naše rostliny a služby. Zároveň se 
budu snažit, aby takových zákazníků bylo 
každým rokem více. 

Děkujeme za rozhovor a přejeme 
Adamovi radost z práce a hodně štěstí.

EVROPA V OBŘÍSTVÍ 2019
Ve dnech 8. a 9. 1. 2019 proběhla v našem areá-
lu v Obříství tradiční akce pro zahradnická centra 
- kontraktační výstava „Evropa v Obříství 2019“. 
Kvůli nepříznivému počasí v mnoha regionech 
České republiky navštívilo tuto akci o něco méně 
návštěvníků než v předchozích letech, ale o to více 
jich objednalo rostliny ze svých domovů prostřed-
nictvím výstavního e-shopu. Množství objednávek 
i množství objednaných rostlin je tak v patnáctile-
té historii „Evropy v Obříství“ nejvyšší!

Těší nás, že i po 15 letech oslovuje naše výstava 
naprostou většinu českých, moravských a sloven-
ských zahradnických center a že i po 15 letech stá-
le roste!

Martin Procházka

TRENDY 2019
Letošní Trendy navštívilo přes 420 registrovaných návštěvníků - odborníků z ČR, 
Slovenska a Polska. Odborné přednášky zazněly nejen na téma Zeleň, ale i na téma 
Vývoj ekonomiky. Velmi zajímavým tématem byla přednáška o zvyšování efektivity 
pracovníků, což v dnešní době chronického nedostatku lidí bylo velmi aktuální.  

Stanislav Flek

ZÁHRADNÍCI  
V PRIESTOROCH PKO
Záhradnícke fórum v Nitre si za dobu 
svojej existencie vybudovalo významnú 
pozíciu u slovenských záhradníkov. Roč-
ník 2019 bol ročník osláv. Spoločnosť pre 
záhradnú a krajinnú tvorbu i Arboeko 
oslavujú 25. rokov pôsobenia v záhrad-
níckej praxi, preto  sme sa rozhodli pod-
poriť Záhradnícke fórum veľkolepo. PKO 
vyzdobené niekoľkými desiatkami rastlín 
dávalo na prvý pohľad najavo, kto má tu 
česť v jeho priestoroch. Záhradníci. 

Celých 25. rokov sa Arboeko snaží pod-
porovať, rozvíjať a propagovať náš obor 
v celej strednej Európe. Vážime si spolu-
prácu s našou spoločnosťou. Profesionál-
ny prístup, vysoká kvalita služieb a tovaru 
je samozrejmosťou. Ako sa inak zmyslup-
lne poďakovať naším obchodným partne-
rom? Tým, že nebudeme „uzatvoreným“ 
dodávateľom, ktorý nacení, zobchoduje, 
zinkasuje, ale „otvoreným“, ktorý časť 
svojho zárobku vráti do obehu záhrad-
níckeho businessu. Vďaka tomu sa zo Zá-
hradníckeho fóra 2019 v Nitre stala osla-
va záhradníctva podporená odborným 
programom, výborným spoločenským 
večerom, krásnou výstavnou expozíciou 
a chutným vínom.

Mnohí na Záhradnícke fóra v Nitre spo-
míname celý rok a už na konci jedného 
sa tešíme na ďalší. Medzitým však mu-
síme úspešne zvládnuť dve plné sezóny. 
Verím, že i tohtoročné sezóny zvládneme 
záhradnícky statočne a hlavne v zdraví.

Ondrej Hanko

Vaccinium corymbosum je dlouhodobě 
nejprodávanější sortou, kterou pěstujeme. 
Borůvka je velmi oblíbená mezi zákazníky 
a již několik let si drží drtivé prvenství. Dru-
hou nejprodávanější sortou v roce 2018 
byl Carpinus betulus, kterého se co do 
počtu kusů prodalo 7x méně než borůvek. 
Tilia cordata, která vládla prodejům alejo-
vých stromů hlavně na podzim, poskočila 
ze 7. místa žebříčku za rok 2017 na hezké  
3. místo, čímž se stala skokanem roku mezi 
nejprodávanějšími sortami. Na 4. místo tak 
posunula sortu Thuja occidentalis ‘Sma-
ragd‘, která se jinak dlouhodobě drží na  
2. - 3. místě v prodejích. Na 5. místě se 
v roce 2018 umístil Euonymus fortunei 
‘Emerald Gaiety‘.

Pořadí nejprodávanějších sort 
vypěstovaných v Arboeku  
za rok 2018:
1   Vaccinium corymbosum

2   Carpinus betulus

3   Tilia cordata

4   Thuja occidentalis ‘Smaragd‘

5   Euonymus fortunei ‘Emerald Gaiety‘

6   Juniperus procumbens ‘Nana‘

7   Cotoneaster dammeri ‘Major‘

8   Taxus baccata

9   Euonymus fortunei ´Emerald´n Gold´

10    Rhododendron (R) ´Scarlet Wonder´

Pokud by se bral prodej bez ohledu na pů-
vod zboží, vítězí Thuja occidentalis ‘Bra-
bant‘ a na prvních příčkách se objevují 
i kůly frézované se špicí a fazetou.

M. Klipec

BORŮVKA 

nejprodávanější sorta vypěstovaná  
v Arboeku  v roce 2018 


